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ســایه بلاتکلیفی در مذاکرات وین 
حالا تنها سیاست تهران را تحت تاثیر 
قرار نداده است، حتی تنها بندر اقیانوسی 
ایران، چابهار زیر ســایه ی سنگین این 
ابهام با بلاتکلیفی و خطر رفتن به حاشیه 

روبروست . 
شاید بشود گفت که چابهار بازی راه 
ابریشــم را به توقف گفتگوهای برجام 
باخته اســت. حالا چابهار دیگر نه بین 
هندی ها هواخواه دارد و نه چینی ها میلی 

به آن نشان داده اند.
هند که بنا بــود در چابهــار ایران 
سرمایه گذاری کند حالا پس از سال ها 
فقط ۲۵ میلیون دلار به بندر استراتژیک 

ایران آورده است. 
این رقمی اســت که چندی پیش 
رییس سازمان بنادر و دریانوردی و در 
حاشیه نمایشگاه بین المللی حمل و نقل 
ایران اعلام کرد و گفت از حضور هندی ها 

در ایران رضایت نداریم.
البته هند هم که تنهــا به آوردن 
چند جرثقیل به بنــدر چابهار اکتفا 
کرده است، به تحریمهای ایران اشاره 
می کند و آن را عامل بی رغبتی خود 
برای حضور در چابهار می داند. هرچند 
که بنــدر چابهــار از تحریمها معاف 
بوده اســت اما علت معافیــت بندر 
چابهار از تحریم ها، افغانستان تحت 
نظارت امریکا بــود. اینکه کمک های 
غذایی و بشردوســتانه به افغانستان 
از طریق این بندر ادامه داشــته باشد 
اما این معافیت بندر چابهار نتوانست 
شرکت های بزرگ کشــتیرانی را به 
کرانه های بندر چابهار بکشد و بخش 
عمده ظرفیت ایجاد شــده برای این 

بندر خالی ماند.
هندی هــا که مطابق قاعــده تمام 

ســرمایه گذاران به دنبــال بازخورد 
گرفتن از سرمایه گذاری خود هستند، 
با گرفتاری های پیچیده بروکراسی در 
ایران و مقررات سخت کسب و کارها و 
تحریم مواجه شدند و در جذب ترافیک 
کشتی های خارجی به این بندر موفق 
نبودند و همین مســاله سبب شد که 
با وجود مزیتی که بنــدر چابهار برای 
آنها پس از ظهور دوبــاره طالبان ایجاد 
می کرد، بر آن چشم ببندند و حتی در 
مــواردی اختلافات خود را با دشــمن 
دیرینه خود یعنی پاکســتان نادیده 

بگیرند.
مصداق آن رفتار عجیبی است که آنها 
سال گذشته مرتکب شدند. در اسفند ماه 
پارسال هند که همیشه محموله های 
کمک غذایی و بار خود را از طریق بندر 
چابهار به افغانســتان حمل می کرد، 
در رفتاری بی سابقه بار گندم خود را از 
طریق پاکستان به افغانستان رساند و 

بندر چابهار را نادیده گرفت.

گوادر به جای چابهار 
از آن سمت چین هم اقبالی به بندر 
چابهار نشان نداد و با وجود امضای سند 
۲۵ ساله همکاری های ایران و چین، این 
کشور حاضر نشد برای سرمایه گذاری 

در بندر چابهار اقدام جدی انجام دهد.
بنا به اعلام اتاق بازرگانــی ایران و 
چین و اداره بنادر و دریانوردی سیستان 
و بلوچستان، چینی ها تاکنون رغبتی 
به ســرمایه گذاری در این بندر نشان 

نداده اند.

البته این رفتار چین مسبوق به سابقه 
است و چین از سال ها پیش رقیب بندر 
چابهار یعنی بندر گوادر پاکســتان را 
ترجیح داد و سرمایه گذاری سنگینی در 

حمل و نقل این کشور انجام داد.
چین اما تــا پیش از ظهــور دوباره 
طالبان بر مناصب حکومتی افغانستان، 
برای فعال کردن بندر گوادر در مسیر راه 

ابریشم با دو مشکل عمده مواجه بود.
ناامنی هایی که طالبان در این مسیر 
ایجاد می کردنــد و امریکا  که به عنوان 
رقیب بزرگ این کشــور در افغانستان 
خیمه زده بود.حالا اما به نظر می رسد 

که هر دو مشکل با هم حل شده است. 
از آن ســمت مجیدرضــا حریری، 
رییس اتاق بازرگانی ایران و چین به ایلنا 
گفته که چین برای سرمایه گذاری در 

ایران معطل احیای برجام است.
با این معادلات چین  احتمالا انتخاب 
بندر گوادر را  معادله در دســترس تری 

می داند.

 امیدها برای احیای برجام 
کمرنگ شده است

 در عین حال اخبار رســیده نشان 
می دهد مذاکرات وین در بلاتکلیفی 
کشداری به سر می برد و امیدها برای 
احیــای برجــام کمرنگ تــر از قبل 
شــده اســت . ماجرای اما و اگر بر سر 
آزادسازی پول های بلوکه شده ایران 
نیز نشــان می دهد هنوز وضعیت در 
وین عادی نیســت و طرفین هر کدام 
ســری از این طناب را در دست دارند 
و می کشــند . همین وضعیت سبب 
شده اســت عدم النفع ایران از احیار 
برجام روز به روز بیشتر شود چرا که در 
صورت از دست رفتن فرصت تاریخی 
اخیر و منحرف شــدن جاده ابریشم، 
دیگر چابهار موقعیتی برای درخشش 
نخواهد یافت . شــاید بتــوان حضور 
پررنگ چین در معادن افغانســتان را 
نیز به این موضوع ربط داد . این موضوع 
البته با هشدار دقیق کارشناسان نیز 
روبرو شده است اما با این حال به نظر 
می رسد هنوز اتفاقمهمی در وین رخ 

نداده است . این بدان معنی است. 
مرکز پژوهش های اتــاق ایران در 
گزارشــی اعلام کرده است در حاشیه 
اجلاس اخیر همســایگان افغانستان 
که در چین برگزار شــد، دولت چین 
موافقت خود با پیوســتن افغانستان 
تحت کنتــرل طالبان بــه مگاپروژه 
ابریشــم را ابراز کرد. از زمان به قدرت 
رســیدن طالبان این گروه همواره در 
پی مشــارکت در پروژه ابریشم بوده 
است، اما تاکنون دولت چین به صورت 
رســمی از این خواسته حمایت نکرده 
بود. افزون بر آن، پاکســتان می کوشد 
تا افغانســتان را به کریدور اقتصادی 
چین- پاکســتان به عنوان بخشی از 
کمربند اقتصادی راه ابریشم پیوند بزند. 
دولت چین از همکاری سه جانبه میان 
چین، افغانستان و پاکستان در سه محور 
توسعه، امنیت و سیاست سخن گفته 
است و از اتصال افغانستان به کمربند 
اقتصادی چین- پاکســتان استقبال 
کرد. پیوستن افغانســتان به کمربند 
اقتصادی جاده ابریشم از مسیر کریدور 

اقتصادی چین-پاکســتان به معنای 
تقویت مسیرهای ترانزیتی پاکستان 
به ویژه بندر گوادر و کریدور ترنس افغان 
است که پاکستان را به آسیای مرکزی 
متصل می کند. پیوســتن افغانستان 
به مگاپروژه ابریشــم از مسیر کریدور 
اقتصادی چین- پاکستان می تواند به 
تضعیف بیش از پیش موقعیت چابهار 
منجر شود. شاید همین نکات است که 
هند را در سرمایه گذاری در چابهار مردد 

و محتاط کرده است. 
به نظر می رسد طالبان هم که گویا 
به خوبی متوجه اهمیت راه ابریشــم 
شــده، بارها به چین درخواست داده 
اســت که افغانســتان به راه ابریشم 
بپیوندد. توافق های اخیــر طالبان و 
نزدیکی آن ها با شــریک استراتژیک 
ایران، یعنــی چیــن، می تواند زنگ 
خطری برای تنها بندر اقیانوسی ایران 
تلقی شود. هر چه هست فرصت تنگ 
است و معادلات منطقه به سرعت در 
حال تغییر. حالا دیگر نه افغانســتان 
شرایط پیشین را دارد و نه هند رغبت 
چندانی برای حضور. به نظر می رسد 
فعــلا کارت هــای بــازی در اختیار 
رقباست. باید دید تکلیف برجام به نفع 

رفع تحریم هاست یا خیر . 

چین نقشه ای برای دور زدن ایران در سر دارد؟ 

بلاتکلیفی در وین، نگرانی در چابهار 
هندی ها با گرفتاری های 

پیچیده بروکراسی در ایران 
و مقررات سخت کسب 
و کارها و تحریم مواجه 

شدند و در جذب ترافیک 
کشتی های خارجی به بندر 
چابهار موفق نبودند. همین 
مساله سبب شد که با وجود 
مزیتی که بندر چابهار برای 

آنها پس از ظهور دوباره 
طالبان ایجاد می کرد، بر 

آن چشم ببندند و حتی در 
مواردی اختلافات خود را 

با دشمن دیرینه خود یعنی 
پاکستان نادیده بگیرند

شاید بشود گفت که چابهار 
بازی راه ابریشم را به توقف 

گفتگوهای برجام باخته 
است. حالا چابهار دیگر نه 

بین هندی ها هواخواه دارد 
و نه چینی ها میلی به آن 

نشان داده اند.

خبر

حمید حســینی گفت: در صــورت توافق 
آمریکا نزدیک بــه 10 میلیــارد دلار از منابع 
بلوکه شــده ایران آزاد می شــود اما قرار است 
هفت میلیارد دلار از این مبلغ به حساب ایران 
به عمان منتقل شــود که به معنی آزادسازی 

واقعی نیست. 
 عضو اتاق بازرگانی ایــران در گفت و گو با 
خبرنگار قرن نو درباره ابعاد ماجرای آزادسازی 
پول های بلوکه شده ایران گفت: در حالی ابعاد 
این ماجرا روشن نیست که خبرگزاری رسمی 

جمهوری اســلامی این خبر را منتشر کرده و 
وقتی خدشه ای به این خبر وارد می شود اعتبار 
رسانه ای کشور نیز زیر ســئوال می رود. وی در 
ادامه افزود: خبر آزادسازی منابع اذهان عمومی 
را حتی به این سمت برد که گویا کشور عراق نیز 
قرار است برخی از منابع ارزی ایران را آزاد کند 
در حالی که چنین خبری نیست. وزارت خارجه 
نیز در اینجا نقش دارد چراکــه وزارت خارجه  
اطلاعاتی را ارائه می دهد که موید نظارت این 
خبرگزاری است اما طرف اصلی که باید اجازه 

نقل و انتقالات را بدهــد این خبر را تکذیب می 
کند و در این میان بهتر است که دوستان احتیاط 
کنند و خبری را که مطمئن نیستند را حداقل 
از خبرگزاری رســمی دولت منتشــر نکنند.
حمید حســینی ادامه داد: »امیر عبداللهیان 
بارها مطرح کرده اســت که اگر ایالات متحده 
می خواهد توافقی صورت گیرد باید 10 میلیارد 
دلار از منابع ارزی ایــران را آزاد کند و می توان 
گفت انتشار این اخبار زمینه سازی برای توافق 
است که گفته شود 6 تا 7 میلیارد دلار از منابع 

ارزی ایران قرار است آزادسازی شود البته نه به 
معنای واقعی و تنها به عمان منتقل خواهد شد 
و از طرف دیگر 3 میلیــارد از منابع ارزی ایران 
نیز در عراق آزاد خواهد شد و گفته شود که 10 
میلیاردی که از ســوی وزیر امور خارجه ایران 
گفته شده اســت در حال محقق شدن است و 
ایران امتیاز را می گیرد.«این عضو اتاق بازرگانی 
در ادامه در پاسخ به این پرسش که آزادسازی این 
منابع چقدر محتمل است؛ گفت:« بعید نیست 
که طرفین آمریکایی این اقدام را صورت دهند و 
ایران را پای مذاکره بیاورند ولی عملا پولی را آزاد 
نمی کنند اما این اراده را نشان می دهد که اگر 
پای میز مذاکره بیایید و زندانی های دو تابعیتی و 
سیاسی را آزاد کنید ما این پتانسیل را داریم تا در 

این زمینه کمک کنیم.«وی در خصوص تکذیب 
این خبر از ســوی مقامات آمریکایی گفت:« تا 
زمانی که این امر از سوی ایالات متحده قطعی 
نشود رسانه ای نخواهد شد و  فشارهای سیاسی 
داخلی در این کشور و فشار اعضا کنگره به رئیس 
جمهور موجب شده است تا حاضر به تایید این 

خبر نشوند.«

حمید حسینی:

 انتقال پول ایران به حسابی در عمان به معنای آزادسازی نیست

مریم شکرانی

خبر اقتصادی

نماینده مردم کلیبر در مجلس:
جداول بودجه ۱۴۰۱ به شکل 

فاجعه باری تغییر داده شده است
ایلنا- نماینده مردم کلیبر، خداآفرین و هوراند 
در مجلس با بیان اینکه جداول بودجه 1۴01 به شکل 
فاجعه باری تغییر داده شده است، گفت: این جداول 

یا باید اصلاح شود یا باید به پیشنهاد دولت بازگردد.
حسین حاتمی در تذکر شــفاهی خود، گفت: 
جداول بودجه 1۴01 به شــکل فاجعه باری تغییر 
داده شده اســت و اسم شهرســتان برخورداری با 
تخصیص 100 میلیارد تومان در ردیف محرومیت 
ها دیده شده در حالی که شهرستانی محروم مثل 

چارویماق در ردیف محرومیت لحاظ نشده است.
وی افزود: تهران و همدان بــا حدود ۲0 درصد 
افزایش اعتبار مواجه شــده در حالی که برخی از 
استان های محروم بعضا منهای 10 درصد کاهش 
اعتبار داشــته اند، متوســط دریافتی یک کمیته 
امدادی محروم و مظلوم زیر 3 هزار تومان افزایش 
داشته در حالی که متوسط افزایش روزانه یک هیات 

علمی بیش از ۴00 هزار تومان بوده است.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس اظهار داشت: 
هیچ تحت پوشش کمیته امدادی عضو کمیسیون 
تلفیق نبوده اســت اما اکثر اعضــای تلفیق هیات 
علمی دانشــگاه بوده اند، قانونی که عدالت ندارد 
شرافت ندارد. این جداول یا باید اصلاح شود یا باید به 

پیشنهاد دولت بازگردد.
    

 برنج ایرانی 
با قیمت پایین در راه است

مهر- مدیرکل 
دفتر بازرسی و نظارت 
بر کالاهــای وزارت 
جهاد کشاورزی ضمن 
اینکه علــت افزایش 

قیمت برنج را احتکار از ســوی برخی سودجویان 
مربوط دانســت از طرحی خبر داد که معتقد است 
تا یک هفته آینده می تواند قیمت هــا را در بازار به 
نرخ های قبلی برگرداند.وی گفت: بر اســاس این 
طرح »تا پایان ماه مبارک رمضان به همه واحدهای 
بازرسی و نظارت سراسر کشــور دستور داده شده 
چنانچه بازرسان با محتکران و گرانفروشان روبه رو 
شــوند، علاوه بر برخورد جدی با آنها به ســازمان 
تعزیرات حکومتی برای صدور رأی معرفی می شوند.

    
 دولت ارزهای آزادشده را

 در سه بخش هزینه خواهد کرد
خبرگزاری صدا و سیما- رئیس سازمان برنامه 
و بودجه، سیاست دولت را در قبال نحوه هزینه کرد 
ارزهای آزاد شده ایران از دیگر کشورها برای جبران 

کسری بودجه، توسعه و پیشرفت کشور اعلام کرد.
مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه ارزهای آزاد شده 
ایران در دیگر کشورها تا چه میزان می تواند به جبران 
کسری بودجه ســال جاری کمک کند و در کدام 
بخش ها هزینه خواهد شد، گفت: ارزهای آزاد شده 
در سه بخش در اختیار بانک مرکزی، صندوق توسعه 
ملی و دولت قرار می گیرد تا بر اساس سیاست و برنامه 
مشخص هزینه شود.وی در واکنش به انتظار افکار 
عمومی در خصوص اینکه با آزادسازی ارزهای بلوکه 
شــده ایران اتفاقات مؤثری در کشور اتفاق بیافتد، 
بیان کرد: قطعاً همینطور است و اگر ارزی آزاد شود، 
برای کمک به پیشرفت پروژه های عمرانی، کارهای 
زیرساختی و رفع مشکلات مردم تزریق می شود و 

این موضوع کاملاً روشن است.
در هفته های اخیر موضوعی در فضای مجازی و 
برخی از رسانه های رسمی با عنوان پول نفت فروش 

رفته کجا است مطرح شده است.
    

توضیح معاون وزیر صمت در مورد 
دستور کاهش یک شبه قیمت ها

شاتا- معاون وزیر 
صمت با بیــان اینکه 
این صحبت را که باید 
یک شــبه قیمت ها 
یــب  تکذ ، د د گر بر
می کنم، گفت: ۵0 قلم 

کالای اساسی با اســتناد به قانون و مقررات کشور 
نمی توانند سرخود تغییر قیمت دهند.عباس تابش 
در حاشیه جلسه مشترک کارگروه مبارزه با قاچاق 
در جمع خبرنگاران در مورد بازگشت قیمت کالاها 
به سال 1۴00، اظهار کرد: یک موضوعی از قول من 
در خبرگزاری ها پخش شد و مشخص نیست به چه 
منظوری بود، اما به کل غلط بود. بنابراین این صحبت 
را که باید یک شــبه قیمت ها برگــردد را تکذیب 
می کنم.رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان افزود: تغییر قیمت ۵0 قلم کالای 
اساسی، حساس و ضروری مشمول قیمت گذاری 

پیشین، یعنی مستلزم طی فرایند قانونی است.

یک کارشــناس حوزه آب گفت: وقتی به 
جای همکاری شاهد باجگیری هستیم خواه 
ناخواه نمی توان به ماجرای واردات آب به عنوان 
یک راهکار پایدار نگاه کرد، واردات به صورت 
مقطعی می تواند تاحدی مشکلات را حل کند، 
اما اگر نگاه همکاری مشترک نباشد خود تبدیل 
به تهدید امنیتی، اجتماعی و سیاسی می شود.

رضا حاجی کریــم در گفت وگو بــا ایلنا، 
درباره اینکه آیا کشور ما به مرحله واردات آب 
رسیده است، گفت: موضوع آب باید به صورت 
اکوسیستم بهم پیوسته مورد مطالعه قرار گیرد، 
در سال های قبل نظام مدیریت آب در کشور ما 
متاثر از نظام مدیریت خدمات کشــوری بوده 
است، یعنی متناظر با هر استانی یک اداره کل و 
آب و فاضلاب داشتیم، اما طی چند سال قبل این 
نگاه تغییر کرد و نگاه حوزه ای حاکم شد، یعنی از 
چندین حوزه ای که در کشور داریم به مدیریت 
مشترک رسیدیم و مدیریت حوضه های آبریز 
جایگزین مدیریت متاثر از سیستم مدیریت 
کشوری می شود، در منطقه هم نیازمند این 

نگاه هستیم. 
آلایندگی هوا در تهران به یک پنجم 

خوزستان هم نرسیده است
وی افزود: اکنون وضعیت بغرنج آلایندگی 

هوا در تهران که حتی به یک پنجم خوزستان 
هم نرســیده، متاثــر از فقدان نــگاه جامع 
منطقه ای است، یعنی از آناتولی و اقلیم کشور 
ترکیه تا عراق، سوریه، ایران، عربستان و یمن 
نیازمند همین نگاه جامع منطقه ای هستیم. 
اگر زمانی بتوانیم در قالب همکاری منطقه ای 
افراد مسئول را کنار هم جمع کنیم و مدیریت 
حوزه های آب این کشورها را کنار هم داشته 
باشیم و به جای نگاه بخشی و اینکه هر کشوری 
منطقه خود را ببیند و یا هر کشوری جداگانه 
سد بســازد همه با هم به این درک برسیم که 
سرنشینان یک کشتی هستیم، می توانیم به 
تجارت بین کشوری و منطقه ای آب فکر کنیم، 
یعنی باید در نظر بگیریم کــه آب متعلق به 
حیات اکولوژیکی یک چرخه محیط زیستی 
اســت که عدم توجه جامع باعث شده امروز 

تاوان آن را بدهیم. 

نگاه بخشــی به آب در بزنگاه عامل فساد 
می شوداین کارشــناس حوزه آب تاکید کرد: 
اگر امروز در هورالعظیم با کانون بسیار بزرگ 
ریزگرد مواجهیم، اگر در حوزه آبریز دجله و فرات 
بواسطه سدســازی های ترکیه تولید ریزگرد 
داریم ناشی از همان نگاه بخشی است، پس تا 
به حدی از بلوغ نرسیم که باید وارد یک مدیریت 
منطقه ای حوزه آبریز شویم، نمی توانیم صرفا 
با پروژه های انتقال آب چه در داخل کشورها 
و چه بین کشورها بر مسئله بی آبی و یا کم آبی 
فائق آئیم، اگــر نگاه جامــع و همکاری های 
مشترک نباشد هر کدام در بزنگاه عامل فساد 

خواهند بود. 
 بازگشت تهدید امنیتی

 به کشورهای باجگیر آبی
 وی تصریح کرد: ما با افغانستان معاهده و 
موفقتنامه ای بنام هویدا-شــفیق داریم که از 
در سال 13۵۴ به امضا رسیده و اکنون تبدیل 
به اهرم فشار افغانستان علیه ایران شده، یا در 
ترکیه اردوغان عنوان می کند که اگر کشورهای 
منطقه نفت دارند ما هم آب داریم، بنابراین وقتی 
سطح تنازع به اینجا می رسد و به جای همکاری 
شاهد باجگیری هستیم خواه ناخواه نمی توان به 
ماجرای واردات آب به عنوان یک راهکار پایدار 
نگاه کرد، واردات به صورت مقطعی می تواند 
تاحدی مشــکلات را حل کند، امــا اگر نگاه 
همکاری مشترک نباشد خود تبدیل به تهدید 

امنیتی، اجتماعی و سیاسی می شود.

یک کارشناس با اشاره به سدسازی های ترکیه و افغانستان پاسخ داد:

 زمان واردات آب رسیده است؟
 شرکت پتروشیمی بوعلی ســینا در نظر دارد عملیات تهیه، نصب و 
راه اندازی دو عدد تابلــو LV SWITCHGEAR مجتمع خود را واقع 
 در ماهشهر، منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی بندر امام خمینی سایت ۴ 
 از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی به اشخاص توانمند

 و واجد شرایط در این زمینه واگذار نماید.
 ۱-مهلت دریافت اسناد مناقصه، ده روز پس از انتشار نوبت دوم آگهی

 به نشانی مندرج در بند 5
2-آخرین مهلت تسلیم پاکتهای مناقصه)الف، ب، ج(و پاکت ارزیابی 
کیفی  ده روز پس از خاتمه مهلت دریافت اسناد مناقصه به نشانی  مندرج  

در بند 5
 ۱،۴5۰،۰۰۰،۰۰۰  3-مبلــغ تضمیــن شــرکت در مناقصــه 
)یک میلیارد و چهارصد و پنجاه میلیون(ریال بصورت ضمانت نامه بانکی 

معتبر یا سپرده نقدی دروجه شرکت پتروشیمی بوعلی سینا می باشد.
 ۴-زمــان گشــایش پاکــت هــای مناقصــه: زمان گشــایش

 یک هفته بعد از ارزیابی کیفی پیشنهادها می باشد.
5- متقاضیان برای کسب اطلاعات بیشتر و دریافت اسناد مناقصه بعد 
 از انتشار آگهی نوبت دوم به نشــانی سایت اینترنتی شرکت پتروشیمی

 بوعلی سینا به نشانی WWW.BSPC.IR  مراجعه نمایند.
روابط عمومی  شرکت پتروشیمی بوعلی سینا

نوبت اول
بسمه تعالی 

مناقصه عمومی


